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JEGYZŐKÖNYVA SZEGEDI KERESKEDELMI ÉS IPARKAMARÁNAK
1931. évi május 28-án délelőtt 10 Va órakor tartottT E LJE S Ü LÉSÉR Ő L

Jelen voltak:

Vértes Miksa alelnök, /ííwít József, Boda Bertalan, Bokor Adolf, 
Bruckner Kde, Danncr János, vitéz Kakuszi István, Kis Géza, Marosán 
Emil, Pick Jenő, Pongrácz Albert, Rainer Ferenc, Reitzer Lipót, Szél 
Antal, Várná Mihály, Warner Ferenc beltagok; Klein Rezső (Baja), Bé
kéié Sándor (Békéscsaba), Joannovics Ferenc, Lakos Emil (Csongrád), 
Papi) Ferenc, Sándor Dénes (Gyula), Kruzslitz Károly (Hódmezővásár
hely), Iritz Nándor, Károlyi Mihály, Kacses Károly (Makó), Brünner Ár
min, Kun Mihály (Orosháza), Gunszt Sándor, Halász József, Zsoldos Fe
renc (Szentes), kültagok; Bacsó Arnold, Barnán Mátyás, Fischer Aladár, 
Kurbiner Péter, Kertész Ernő, Landesbern Sándor, Ornstein Lipót dr., 
Patzuaer Sándor, Bullák Sámuel, Rózsa Béla, Schutz Izsó, Schwartz 
Manó, Sós Lajos, Várnay Dezső levelező tagok. A kamara irodája részé
ről Tonelli Sándor dr. főtitkár, Landesbern Jenő dr., ügyvezető titkár, 
Cserzy Mihály dr. segédtitkár, Bleskó András fogalmazó. Kimentették 
magukat Wimmer Fiilöp elnök, Körmendy Mátyás alelnök, Bach Bernát 
beltag, Könyves Tóth Kálmán, Róna Gusztáv kültagok, Fisé bkot) Samu, 
Rólh József, Szabovlyevits Dusán levelező tagok.

Zárgysorozai:
I. Jegyzőkönyv hitelesítésére két tag kiküldése.

II. Elnöki jelentések.
1. Kereskedelemügyi rnagy. kir. miniszter leirata kötöttcipők előállítása 

tb. (1424/1931.)
2. Kereskedelemügyi magy. kir.. miniszter leirata plisszékészités iparjogi 

minősítése ti). (2513/1931.)
3. Kereskedelemügyi magy. kir. miniszter leirata gummitalpu vászoncipők 

forgalomba hozatala tb. (2760/1931.)
4. Kereskedelemügyi magy. kir. miniszter leirata nőiszabók tanonctartása 

tb. (3780/1931.)
5. Kauímann Dezső kamarai beltag lemondása. (2558/1931.)
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III. Főtitkári jelentés.
IV. Az ipartestületűk reformjáról és az ipartestületek központjáról szóló

törvénytervezet. (3779/931.)
V. Gyári képviselők jogviszonyának törvényes szabályozása (4197/931.)

VI. A genfi nemzetközi munkaügyi értekezlet egyezménytervezetei.
(3544/1931.)

VII. Gyógyszertári kérdések rendezése.
1. Az ember- és állatorvoslásban használt különlegességek forgalmának 

szabályozása. (2328/1931.)
2. Gyógyszertárak kereskedelmi tevékenységének szabályozása. (4519/1931.) 

Vili. Szegődményes iparosok tauonotartásának szabályozása. (1674/1931.)
IX. Szoba- és ablaktisztító ipar engedélyhez kötése. (1777/1931.)
X. Kifőző ipar munkakörének megállapítása. (2317/1931.)

XI. Szegedi ipartestület javaslata közszállitási szabályzat módosítása
tb. (4366/1931.)

XII. Szegedi ipartestület javaslata nyári időszámítás bevezetése tb.
(4507/1931.)

X11J. A kereskedelem vasárnapi munkaszünete. (4797/1931.)
XIV. A csődtömeg-kiárusítások üg'ye. (3315/1931.)
XV. Pusztamérges és Mélykút községek kérelme uj országos vásárok

engedélyezése iránt. (4630/1931. és 4601/1931.)
XVI. Ösztöndíjügyek.
XVII. A kamara és kamarai nyugdíjalap 1930. évi zárszámadásai.
XVlIiII. Esetleges indítványok.

I. Vértes jYfi/fsa alelnök az ülést megnyitván, bejelenti, hogy 
Wimmer Fülöp elnök és Körmenity Mátyás alelnök urak 
hivatalos ügyekben távol lévén Szegedről, kimentésüket kérték. 
Ezután a jegyzőkönyv hitelesítésére felkéri pongrácz jfilbert 
és Varga jtfihály kamarai beltagokat.

❖

Napirend előtt az elnök bejelenti, hogy Fekete Sándor békéscsabai 
és (innszr Sándor szentesi kültagok most töltötték be kamarai tagságuk 
ncgyevenedik, illetve huszadik esztendejét. Indítványára a két kamarai 
tagot a teljes ülés melegen üdvözli. Fekete Sándor úgy a maga, mint 
Gunszt Sándor nevében köszönetét mond az üdvözlésért.

Napirend előtt Fick Jenő beltag a cseh vámihá'boru ügyét teszi szóvá 
és panaszolja, hogy a magyar kormány a vámháboru tartama alatt sok
kal több behozatali engedélyt ad ki, mint a csehek. Ennek következtében 
a cseh import Magyarországba sokkal erősebb, mint a Csehországba irá
nyuló magyar kivitel. Kéri a kamara közbelépését a kormánynál, hogy a
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magyar kormány összegszerűleg ne engedjen he egy fillérrel sem több 
értékű árut, mint a csehek Magyarországiból beengednek. Kertész Ernő 
levelezőtag előadja, hogy tudomása szerint Ausztrián keresztül óriási 
csempészés is folyik és tömérdek cseh árut hoznak be osztrák jelzés 
alatt, anélkül, hogy ezek eredetét valaki kutatná. Vértes Miksa alelnök a 
teljes ülés hozzájárulásával kimondja, hogy a kérdést a szegedi kamara 
a legközelebbi közös kamarai gyűlésen szóvá fogja tenni.

Picii Jenő beltag utalva a Szegeden rendezendő passió-játékokra, 
kívánatosnak jelzi, hogy ezek az idegenforgalom mellett szegedi árucik
kük eladására is felhasználtassanaik. Vértes Miksa alelnök közli, hogy a 
kamara ez ügyben már érintkezésbe lépett a polgármesteri hivatallal.

II. Elnöki előterjesztések.
Referens: Pleskó.

1. A in. kir. kereskedelemügyi miniszter 156.816/930. sz. a. leiratot intézett kama
ránkhoz a kötött cipők (mamusz) készítés iparjogi minősítése tárgyában. A leirat sze
rint a kötött cipők készítésének képesítéshez kötése, illetőleg valamely képesítéshez 
kötött ipar munkakörébe való utalása nem volna megokolható s így a kötött cipők ké
szítését továbbra is a szabad iparok csoportjába hagyja.

2. A m. kir. kereskedelemügyi miniszterhez az érdekelt iparosok azzal a kéréssel 
fordultak, hogy a plisszc készítést minősítse külön iparágnak és kösse képesítéshez. A 
kereskedelemügyi miniszter 135.073/1931. sz. leiratában közölte kamaránkkal, hogy az 
előterjesztett szakvélemények szerint a plisszé készítés — a kialakult gyakorlathoz 
képest, — önálló iparágnak nem tekinthető és nem is olyan munka, amely magában 
véve csak a képesítéshez kötött iparokra nézve előírt külön szakképzés és hosszabb 
gyakorlás útján volna elsajátítható. Ennek alapján az előterjesztett kérelmet nem tel
jesítheti már,azért sem, mert a plisszé készítése önálló képesítéshez kötött iparrá nyil
vánítása azokat, akik ezzel más önálló ipar körében mellékmunkaként foglalkoznak, a 
mai viszonyok között súlyosan érintené.

3. A m. kir. kereskedelemügyi miniszter 130.120/931. sz. leiratában közölte kama
ránkkal, hogy mivel a gummitalpu vászoncipők az utóbbi évek. folyamán általánosan 
használt cikké váltak, olyan közszükségleti cikkeknek tekintendő, melyeket a szatócsok 
és vegyeskereskedők külön iparigazolvány váltásának kötelezettsége nélkül árusít
hatnak.

4. Az érdekelt iparosság azzal a kéréssel fordult a m. kir. kereskedelemügyi mi
niszterhez, hogy azokat a nőiszabó iparosnőket, akik szakvizsgálat letétele utján igazol
ják szakképzettségüket és ez alapon nyernek iparigazolványt, a tanonctartástól tiltsa 
el. A kereskedelemügyi miniszter 141.194/931. sz. leiratában arról értesítette kamarán
kat, hogy az előterjesztett kérelmet nem teljesítheti, mert a szakvizsgálat letétele alap
jai! képesített iparosok és a képesítést egyéb módon megszerzett iparosok között a ta- 
nonctartás tekintetében különbséget tenni nem lehet.

5. Kaufmann Dezső beltag március hó 17-én levelet intézett kamaránkhoz, mely
ben bejelenti, hogy kamarai tagságáról lemond.

Klein Rezső kültag (Baja) az elnöki jelentések kapcsán szóvátesz 
íiogy a Magyar Hét rendezésében nagy áldozatkészséggel résztvett keret 
kedők a kereskedelemügyi miniszter elismerő okleveleit még a mai napi

i
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sem kapták meg. Kéri az elnökséget, hogy az oklevelek kiállítását sür
gesse meg.

Tonelli Sándor dr. főtitkár bejelenti, hogy a kamara az oklevelek ki
állítását többször sürgette, de mindig azt a választ kapta, hogy azok el • 
készítés alatt állanak. Klein kültag nr felszólalása alapján az oklevelek ki
állítását újból szorgalmazni fogjuk.

Az előterjesztéseket Tonelli dr. főtitkár válaszával együtt a 
teljes ülés tudomásul veszi.

III. Főtitkári jelentés.
Referens: Tonelli.

A legutolsó teljes ülés óta a kamara a következő hivatalos eljárá
soknál képviseltette magát: Cscrzy Mihály dr. segédtitkár december 
27-éti Budapesten a Munkaadók Országos Szövetségében a társadalom
biztosító reform dolgában tartott ülésen, Tonelli Sándor dr. főtitkár ja
nuár 3-án Budapesten a kereskedelemügyi minisztériumban és kamará
ban, Tonelli Sándor dr. főtitkár január 9—10-én Budapesten a kereske
delemügyi minisztériumban és igazságügyminisztériumban, Landesberg 
Jenő dr. iigyv. titkár január 11-én Makón a kéményseprő szabályrendelet 
ügyiében tartott értekezleten, Landesberg Jenő dr. iigyv. titkár január 
20-án Budapesten a postavezérigazgatóságnál a paprika csomagolása 
ügyében tartott értekezleten, Cserzy Mihály dr. segédtitkár január 22-én 
Budapesten 0. T. I. ügyében értekezleten, Tonelli Sándor dr. főtitkár ja-

titkár január 30-án Budapesten kereskedelemügyi minisztériumban titkári 
értekezleten, Landesberg Jenő dr. iigyv. titkár és Török József adóügyi 
referens február 1-én Szentesen kereskedők egyletében tartott ülésen, 
Vértes Miksa alelnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár február 7—8-án Szol
nokon az első tiszamenti kongresszuson, Vértes Miksa alelnök és Tonelli 
Sándor dr. főtitkár február 15-én Gyulán kereskedők egyletében tartott 
ülésen, Tonelli Sándor dr. főtitkár február 16-án Budapesten kereskede
lemügyi minisztériumban és vallás- és közoktatásügyi minisztériumban 
tartott értekezleten, Wimmer Fíilöp elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár 
február 23-án Budapesten a Közös Iroda értekezletén, Pleskó András fo
galmazó március 1-én Szőregen az ipartestület gyűlésén, Cserzy Mihály 
dr. segédtitkár március 5-én Budapesten, Tápé község háziipari kölcsöne 
ügyében a kereskedelemügyi minisztériumban, Tonelli Sándor dr. főtitkár 
március 17-én Budapesten a kereskedelemügyi minisztériumban a vég
eladások és a tisztességtelen versenybe ütköző árusítások tárgyában tar
tott értekezleten, Körmendy Mátyás alelnök március 21-én Eleken az ipar
testület közgyűlésén, Tonelli Sándor dr. főtitkár március 26-án Budapes
ten földmivelésiigyi, kereskedelemügyi és vallás- és közoktatásügyi mi
nisztériumokban, Landesberg Jenő dr. iigyv. titkár március 31-én Buda-
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pesten a kereskedelemügyi minisztériumban, Könncndy Mátyás al
elnök és Tonclli Sándor dr. főtitkár április 1-én Makón az ipa- 
rostanonc otthonban és Berg Ernő ipartelepén, Cserzy Mihály
dr. segédtitkár április 11-én Tápén a háziipari szövetség alakuló ülésén, 
Könncndy Mátyás alelnök és Landesbcrg Jenő dr. ügyv. titkár április 
19-én Orosházán ipartestületi serlegavató ünnepélyen, Tonclli Sándor dr. 
főtitkár április 21-én Budapesten a kamarában főtitkári értekezleten és 
Szávay főtitkár búcsúztatásán, Tonclli Sándor dr. főtitkár április 25-én 
Makón a kamarai választások időpontjának kitűzése tárgyában, Tonclli 
Sándor dr. főtitkár április 28—29-én Budapesten az ipartestületi reform
ról szóló törvényjavaslat tárgyalásán, és gömbfa behozatali engedélyek 
ügyében, Könncndy Mátyás alelnök április 28 29-én Budapesten az ipar
testületi reform és a központi szerv létesítése ügyében tartott értekezleten, 
Tonclli Sándor dr. főtitkár május 1-én Hódmezővásárhelyen választási 
ügyben a polgármesteri hivatalban, Pcskó András fogalmazó május 7-én 
Hódmezővásárhelyen a vendéglősök taggyűlésén és május 8—9-én 
Budapesten a kamarában és az árumintavásáron, Tonclli Sándor dr. 
főtitkár és Ltmdesberg Jenő dr. iigyv. titkár május 11-én Makón Landes
berg du. előadásán.

1930. december 22-töl 1931. május 27-ig befolyt kamarai illeték 30.791 
pengő 46 fillér.

Ugyanezen idő alatt beérkezett a kamarához 5243 ügydarab, kiment 
5913 ügydarab.

Bejelenti a főtitkár, hogy az elnökség intézkedéséhez képest a jövő
ben takarékossági szempontból a jegyzőkönyveikbe nem fognak felvétetni 
az ipari és kereskedelmi ügyekben nyújtott szakvélemények, hanem eze
ket házilag sokszorosítva fogja az iroda a kamarai tagoknak megküldeni. 
Ugyanígy elmarad a jegyzőkönyvekből a könyvtárba beérkezett könyvek 
jegyzéke; azonkívül pedig a felszólalások nem egész terjedelmükben, ha
nem csak kivonatosan fognak közültetni. Ezzel az elnökség a jegyzőköny
vek előállításánál körülbelül évi ezer pengő megtakarítást remél elérni.

A
Tudomásul szolgál.

IV. Az ipartestületek reformjáról és az ipartestületek központjáról 
szóló törvénytervezet.

Referens: Tonclli.

A kereskedelemügyi miniszter március folyamán megküldik te a ka
marának az ipartestületek reformjáról és az ipartestületek központjáról 
szóló törvénytervezetet, azzal a felhívással, hogy azt a kamara a kötelé
kébe tartozó ipartestületekkel tárgyalja le és ezek véleményét vele kö
zölje. A kamara az ipartestületeket március 19-rc értekezletre hívta össze 
és az értekezletnek gyorsíróikig felvett jegyzőkönyvét az elhangzott 
javaslatokkal és kívánalmakkal együtt a miniszterhez felterjesztette. Ez-
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után a miniszter a kamarák és többi érdekképviseleteik részvételével áp
rilis 28., 29. és 30. napjain anikétot tartott, melyen a törvénytervezet ösz- 
szes pontjaira vonatkozólag megegyezés jött létre, minek alapján a ter
vezetet a miniszter a parlament elé terjesztette. A törvényjavaslat rész
letes ismertetése, minthogy azt már az összes kamarai tagok ismerik, 
mellőzbetőneik mutatkozik; kéri ellenben az elnökség a jelentés tudomásul 
vételét.

Tudomásul szolgál.

V. Gyári képviselők jogviszonyának törvényes szabályozása.

, Referens; Landesberg.

A kereskedelemügyi miniszter véleményezés céljából megkiildötte a 
Gyáripari Képviselők Országos Testületének felterjesztését, melyben ne
vezett testület a kereskedelmi önálló ügynökök és gyáripari képviselők 
jogiviszonyának törvényben való szabályozását kérelmezte.

A kereskedelemügyi miniszter leiratában jelezte, hogy a kereske
delmi önálló ügynökökről az igazságügyminisztérium megbízásából már 
készült egy törvénytervezet. Ez a törvénytervezet azonban a világhá
ború következtében tárgyalásra nem került. Ugyancsak jelzi a hivatkozott 
miniszteri leirat, hogy az újabb időben szabályozást nyert az 1927. évi X. 
f.-c. 13. §-a alapján biztosítási ügynökök jogállása és elkészült a magán
alkalmazottak szolgálati viszonyának szabályozásáról szóló törvényter
vezet is, amely rendelkezéseket tartalmaz a jutalék elszámolására nézve. 
A kérelmező testület e szakaszokban kifejezett irányelveket az ügynöki 
jutalék elszámolására is érvényesíteni kívánja.

Mindezek clőrebocsájtása után a kereskedelemügyi miniszter fel
hívja a kamarát, hogy nyilatkozzék: vájjon a jelenlegi gazdasági viszo
nyok indokolják, avagy szükségessé teszik-c az önálló ügynökök, vala
mint gyáripari képviselők jogviszonyának törvényi szabályozását?

A kamara előkészítő bizottsága tárgyalás alá vette egyrészt a keres
kedelemügyi miniszter jelzett átiratában kifejtetteket, valamint a Gyár
ipari Képviselők Országos Testületének felterjesztésében felhozott indo
kokat is s ezek figyelembe vételével úgy találta, hogy a kereskedelmi önálló 
ügynökök és gyáripari képviselők jogviszonyának szabályozása szüksé
ges, mielőtt azonban e tekintetben véglegesen állást foglalna, szükséges
nek látja azt is, hogy a Gyáripari Képviselők Országos Testületé hivassák 
fel konkrét kérelmének előterjesztésére, mivel nevezett testületnek a ke
reskedelemügyi miniszterihez juttatott felterjesztése teljesen általános
ságban van tartva és abból a gyáripari képvislők és kereskedelmi ügynö
kök óhaja és törekvése tulajdonképen nem tűnik ki. Enélkül pedig a kér
dés megnyugtató módon el nem intézhető.

A bejelentés egyhangúlag tudomásul szolgál.
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VI A genfi nemzetközi munkaügyi értekezlet egyezménytervezetei.

Referens: Tonelli.

A imilt év júniusában (jeniben tartott XIV. nemzetközi munkaügyi 
egyetemes értekezlet a következő egyezménytervezeteket és ajánlásokat 
fogadta el:

I. egyezménytervezet a kényszermunka vagy kötelező munka tár
gyában;

II. ajánlás a munkára való közvetett kötelezés tárgyában;
III. ajánlás a kényszermunka vagy kötelező munka szabályozása 

tárgyában;
IV. egyezménytervezet a kereskedelem és az irodák munkaidejének 

szabályozásáról ;
V. ajánlás a szállodák, vendéglők és hasonló üzemek munkaidejé

nek szabályozása tárgyában;
VI. ajánlás a színházak és egyéb szórakozó helyek munkaidejének 

szabályozása tárgyában;
VII. ajánlás a betegek, gyengélkedők, szegénysorsúak, elmebetegek 

gyógykezelésével vagy lehelyezésével foglalkozó üzemek munkaidejének 
szabályozása tárgyábán.

Ezeket az egyezménytervezeteket és ajánlásokat a kereskedelem
ügyi minisztérium azzal a felhívással küldte meg a kamarának, hogy véle
ményét, különös figyelemmel a IV. sz. egyezménytervezetre és az V. sz. 
ajánlásra, vele közölje.

A kamara előkészítő bizottsága áttanulmányozván a megküldött ter
vezeteket és ajánlásokat, megállapította, hogy az I—III. sz. alattiak tulaj
donkénen Magyarországra nem is vonatkoznak és azok tekintetében az 
állásfoglalás fölösleges, a IV. sz. egyezménytervezet érinti ugyan a keres
kedelmet és az irodákat fenntartó üzemeket, de viszont ennek intézke
dései annyira körültekintően vannak megszövegezve és annyi kivételnek 
a lehetősége van biztosítva, hogy a gazdasági élet menetét hátrányosan 
nem befolyásolhatja, az V—VII. sz. alatti ajánlások pedig egyszerű fel
hívást tartalmaznak abban a tekintetben, hogy a nemzetközi munkaügyi 
szervezetben részes országok foglalkozzanak a felvetett kérdésekkel és 
amennyiben magát a kérdés szabályozását szükségesnek látják, négy esz
tendőn belül vizsgálataik eredményéről a nemzetközi munkaügyi hivatal
nak jelentést tegyenek.

Az előkészítő bizottság részéről a IV. sz. egyezménytervezetnek 
csupán egy pontja ellen merült fel észrevétel, amely kimondja, hogy a 
kereskedelmi és irodai munkaidőnek meghosszabbítását a rendes munka
időhöz viszonyítva legalább 25%-kai magasabban kell díjazni. Az ilyen 
természetű munkák, — romlandó anyagok elvesztésének megelőzése, lel
tár és mérleg készítésével kapcsolatos külön munkák, felhalmozódott 
munka elvégzése, sth. — külön díjazása a vállalatoknál ma is leginkább 
szokásban van, ellenben ennek a díjazásnak parancsoló formában való ki-
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mondása aggodalmasnak mutatkozik, mert ez esetleg még a veszteséggel 
dolgozó vállalatokat is arra kényszerítené, hogy újabb és külön terheket 
vállaljanak magukra, tízért az előkészítő bizottság a kereskedelemügyi 
miniszterhez olyan értelmű felterjesztés küldését indítványozza, amely 
általánosságban a megküldött egyezménytervezetek és ajánlások ellen 
nem emel kifogást, de ennek a pontnak módosítását a miniszternek figyel
mébe ajánlja.

A teljes ülés maiidévá teszi az előkészítő bizottság javaslatát.

VII. Gyógyszertári kérdések rendezése.
Referens: Cserzy.

A kereskedelemügyi miniszter véleményezés céljából megküldőtte a 
kamarának a gyógyszerek és egyéb gyógyáruk, valamint a mérgek keres
kedelmi forgalmának szabályozása tárgyában, úgyszintén az állatorvos
lásban használatos gyógyszerkülönlegességek, organotherapiás, táppo
rok és hasonló készítmények, valamint fluidumok forgalmáról, továbbá a 
gyógyszertárak kereskedelmi tevékenysége tárgyában készített rendelet
tervezeteket.

A tervezetek meg akarják szűkíteni a droguakereskedökuek az ál
talános gyakorlatban kifejlődött azt a tevékenységét, mely szerint ezek 
mérget nem tartalmazó, gyárilag készített és csomagolt gyógyszer külön
legességeket is árusítanak. Megállapítja a tervezet azon cikkeket, amelyek 
szorosabban véve a gyógyszertárak által árusíthatók pótszerek és egész
ségügyi eszközök és felsorolja a gyógyszertárak által csak külön ipar
igazolvány mellett árusítható azokat a cikkeket, amelyek nem tartoznak 
a gyógyszertári forgalom körébe.

Az elnökség a rendelettervezetek letárgyalására szakbizottságot kért 
fel, amelynek véleménye alapján az előkészítő bizottság olyan vélemény 
megadását javasolja a teljes ülésnek, mely szerint a droguakereskedök 
méltányos és indokolt érdekei megvédendők volnának, a gyógyszertárak 
által külön iparigazolvány alapján árusítható cikkek jegyzéke pedig meg
felelően kibővittetnék.

A teljes ülés ilyen értelemben határoz.

Vili. Szegődményes iparosok tanonctartásának szabályozása.

Referens: Cserzy.

A kereskedelemügyi miniszter megküldőtte véleményezés céljából a 
kamarának azt a rendelettervezetét, amely a szegődményes (konvenciós) 
iparosok tanonctartását kívánja szabályozni. A rendelettervezet szerint a 
mezőgazdaságban alkalmazott u. n. szegődményes iparosok ipari kikép-



alapján szerződtethetnek. Engedélyt csak azok a szegődményes iparosok 
kaphatnak tanonctartásra, akik az ipar gyakorlásához megkívánt szak
képzettséggel saját személyükben rendelkeznek, valamint olyan tnühelyi 
berendezésük van, hogy ott a tanonc az iparban megfelelő kiképzést nyer
het. Ezen követelmények megállapítására mindenkor az ipartestületet 
kell meghallgatni, amely a szegődményes iparos műhelyébe két tagból

Az előkészítő bizottság foglalkozott a rendelettervezettel és azt az

nyezze a kereskedelemügyi miniszternél.

A teljes iilés ilyen értelemben határoz.

IX Szoba- és ablaktisztító ipar engedélyhez kötése.

Referens: Pleskó.

küldötte kamaránknak a budapesti szoba- és ablaktisztító ipartársulatnak 
azt a kérelmét, mélyben a szoba- és ablaktisztító, valamint lakástak a ritó 
ipart — amennyiben a napszámos lakástakaritói tevékenység körét megha
ladja, — az engedélyhez kötött iparok közé sorozni kéri. Az előkészítő 
bizottság foglalkozott a kérdéssel és nem látja kellően megindokoltunk a 
szoba- és ablaktisztító ipar engedélyhez kötését s azért azt a javaslatot 
terjeszti a teljes ülés elé, hogy az említett tevékenység engedélyhez kö
téséhez, illetőleg megszorításához ne járuljon hozzá.

A teljes iilés az előkészítő bizottság javaslatához kénest intéz 
felterjesztést a kereskedelemügyi miniszterhez.

X. Kifőző ipar munkakörének szabályozása.

1923. K. M. sziámii rendelet 130. §-ában megállapított üzletkörrel szemben 
a gyakorlati élet által az elmúlt évek folyamán kialakított keretekben ki-

Rcfcrcns: 1‘leskő.
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vétel nem merült fel. Erre való tekintettel a/, előkészítő bizottság java
solja a teljes ülésnek, hogy a kereskedelemügyi miniszternek terjesztendő 
jelentésében a tervezett rendelkezések kiadása mellett foglaljon állást.

A teljes ülés az előkészítő bizottság javaslata értelmében ha
tároz.

XI. Szegedi ipartestület javaslata a közszállitási szabályzat mó
dosítása tárgyában.

Referens: Tonelli.

A szegedi ipartestület Ligeti Jenő javaslatára azzal a megkeresés
sel fordult a kamarához, hogy a kamara kérje a kereskedelemügyi mi
nisztertől a közszállitásoknál a svájci rendszer bevezetését, amely nem a 
legolcsóbb árakra van alapítva, hanem egy előre megállapított középárat 
vesz figyelembe és az ezen alapon kiadott munkálatokban lehetőleg az 
összes jelentkező iparosokat részesíti. Ugyanilyen értelemben fordultak a 
kamarához más ipartestületek is, amelyek azonban a közszállitási sza
bályzat általános intézkedéseinek módosítását kérték. A kamara elnök
sége, minthogy tudomása van róla, hogy a másfél éve életbeléptetett sza
bályzatot maga a minisztérium is csak átmeneti jellegűnek tekinti, azzal 
a javaslattal fordul a teljes ülés elé, hogy a miniszterhez intézendő felter
jesztésben kérje a kamara a közszállitási szabályzat általános revízióját 
és ennek keretében a szegedi ipartestület javaslatának figyelembe véte
lét. Kéri a kamara elnöksége azt is, hogy az átdolgozandó szabályzat vé
leményezésre küldessék meg a kamaráknak és többi érdekképvisele
teknek.

Kucses Károly kültag (Makó) a normál-ár megállapítását tartja he
lyesnek, mert máskülönben az iparosok sohleuder-árakkal teszik egymást 
tönkre. Különösen felhívja a kamara figyelmét a generálvállalkozás körül 
mutatkozó bajokra, ahol előfordul, hogy a generálvállalkozó felveszi a 
pénzt és a neki dolgozó kisembereket nem elégíti ki. Az ilyen visszaélése
ket a kiíró hatóságoknak a legerélyesebben kellene megakadályozni. Joa- 
novics Ferenc kültag (Csongrád) szintén a normál-ár mellett van és a 
szegedi ipartestület javaslatának a miniszterhez való felterjesztését indít
ványozza. Marosán Milán beltag nem tartja helyesnek a legolcsóbb aján
latok rendszerét, általánosságban olyan eljárást szeretne a közszállitások
nál, aminőt a népjóléti minisztérium követ a gyermekmenhely-eipők ki
adásánál. Kis Géza beltag azt kéri, hogy a kamara ne foglaljon el ellen
tétes álláspontot a szegedi ipartestület javaslatával szemben, hanem azt. 
változtatás nélkül terjessze fel a kereskedelemügyi miniszterhez, fíoda 
Bertalan beltag a közszállitási szabályzatban légióként azt látja biztosi- 
tandónak, hogy az árlejtéseken egyenlő feltételek mellett mindenki, még 
a legkisebb ember is résztvehessen. Danner János beltag azt sérelmezi, 
hogy a közszállitásoknál a szállító nagyon egyenlőtlen helyzetben van a
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kiiró hatósággal szemben. Ezek gyakran a „körülbelül“ megjelöléssel adott 
mennyiségeket nem veszik át és előfordul az is, bogy nem nyilvánosan, liá
néin zártan kezelik az ajánlatokat. Az egész szabályzat revízióját kí
vánja. Paui) Ferenc kültag (Gyula) szintén helyesnek látja a svájci rend
szert, de ennél sürgősebbnek tartja az alternativ ajánlatok lehetetlenné 
tételét. Kívánja, hogy a generálvállalkozók pontos részlettervek készíté
sére és kiadására köteleztessenek. Dacsó Arnold levelezőtag a normál
árak rendszerét az ipartestület javaslata szerint keresztülvihetönek tartja, 
mert igy meg lehet állapítani, hogy kine’k az ajánlata reális és minden 
reális ajánlattevőt munkában leltet részeltetni. Bokor Adolf beltag szerint 
el kell fogadni az elnökség javaslatát, mert az nem ellentétes a szegedi 
inartestíilet kiváltságával, csak ezt az egész közszállitási szabályzat revi- 
deálásának kérdés-komplexumába kiváltja beállítani. Tonelli Sándor tir. 
főtitkár megismétli az elnökség javaslatát, mely szerint a kamara azt 
kéri, hogy a minisztérium a szegedi inartestíilet javaslatának figyelembe
vételével a közszállitási szabályzat egész revízióját tűzze napirendre és 
ennek életbeléptetése előtt az érdekképviseleteket hallgassa meg.

A teljes ülés az előadói javaslatot elfogadja.

XII. Szegedi ipartestület javaslata a nyári időszámítás beveze
tése tárgyában.

Referens: Landesberg.

A szegedi ipartestület elnöksége átiratot küldött a kamarához, mély
ített fontos közgazdasági érdekekre való tekintettel kérte, hogy a kamara 
hasson oda, hogy a helybeli kereskedők és iparosok között oly megálla
podás jöjjön létre, amelyeknek eredményeként Szegeden a nyári időszá
mítás az iparosok és kereskedők között — közös elhatározással — beve
zethető legyen.

Az előkészítő bizottság arra az álláspontra helyezkedett, hogy a 
szegedi inartestíilet kérelmét teljesítésre nem ajánlhatja, mivel egyrészt a 
nyári időszámításnak bevezetését szükségesnek nem tartja, másrészt azon
ban semmiféle eredményt elérni nem lehetne azzal, ha a nyári időszá
mítás csupán Szegeden lépne életbe, sőt ellenkezőleg, még nehézségeket 
is okozna, ha a vasút, posta stb. más időszámítással dolgozna, mint Sze
ged városa, illetve az itteni iparosok és kereskedők.

A bejelentés tudomásul szolgál.

XIII A kereskedelem vasárnapi munkaszünete.

Referens: Landesberg.

A kereskedelemügyi miniszter közölte a kamarával, hogy több ér
dekképviselet azzal a kérelemmel fordult;hozzá, hogy a kereskedelemre
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vonatkozóan az ország egész területére kiterjedő hatállyal rendelje el a 
teljes vasárnapi inimikaszönetet. Közli a miniszter, hogy a hozzá 'kére
lemmel fordult érdekképviseleti testületek e kérelmüket azzal indokolták, 
hogy a fogyasztóközönség érdekei ma már nem teszik nélkülözhetetlenné 
a vasárnapi árusítást és hog/y a kereskedőknek és alkalmazottaiknak is 
szükségük van a vasárnapi teljes pihenésre. A kérvényező érdekképvise
letek hangsúlyozza a miniszteri leirat, — különösen arra mutattak rá, 
miszerint annak következtében, hogy a 94.537/1921. K. M. számú rendelet
I. S-ának harmadik bekezdése értelmében az érdekelt kereskedők két
harmada kívánságára az I. fokú iparhatóságok az élelmi szakma kivéte
lével egyes városokban és községekben elrendelték a teljes vasárnapi 
munkasziinctet, a városok és községeik túlnyomó részében viszont ily ren
delkezés nem adatott ki. a vasárnapi munkaszünet tekintetében egyen
lőtlen helyzet állott elő. A forgalom azoknak a városoknak és községek
nek területéről, amelyekben vasárnapokon az üzletek az egész napon át 
zárva vannak, a panaszttevő érdekképviseleteik szerint átterelődött azokba 
a szomszédos városokba és községekbe, amelyben az üzletek vasárnapo
lom reggel 7 órától délelőtt 10 óráig nyitv a vannak. Ezen a helyzeten, be
adványaik szerint, csak a teljes vasárnapi munkaszünetnek az ország 
egyéb területére szóló elrendelésével Idáét segíteni.

Budapest székesfőváros és a vele szomszédos városok és községek 
területére nézve a szóbanlévő érdekképviseleti testületek egy része azt 
kérte, hogy addig is, amíg a teljes vasárnapi munkaszünet a kereskede
lemre vonatkozóan elrendelhető lesz. helyezze hatályon kívül a kereske
delemügyi miniszter azokat a rendelkezéseket, amelyek a kenyér, pék
sütemény, gyümölcs, tej- és tejtermék stb. vasárnapi árusítása tekinteté
ben a fiiszerüzletekre nézve érvényesnél hosszabb árusítási időt állapitá- t 
nak meg és az árusítás idejét vasárnapokon minden élehnicikkre nézve 
egységesen állapítsa meg.

Kamaránk elnöksége ez ügyben összehívta a kereskedő osztály tag
jait, akik azt az álláspontot foglalták el, hogy általánosságban nem óhajt
ják a jelenleg érvényes vasárnapi munkaszüneti rendelkezések tnegboly- 
gatását és pedig annál kevésbé, mivel a miniszteri leiratban is hivatkozott 
94 537/1921. K. M. sz. rendelet vonatkozó rendelkezései a vasárnapi mun
kaszünet tárgyában felmerülő kívánságok honorálására teljesen alkalma
sak. A kamara elnöksége ez ügyben ugyancsak megkereste a kamara 
kerületébe tartozó kereskedői érdekképviseleteket is, hogy nyilatkozzanak 
a. vasárnapi munkaszünet kérdésében. A megkeresett negyven érdekkép
viselet közül tizenhárom érdekképviselet küldte meg véleményét. Ezek 
közül csupán két érdekképviselet nyilatkozott a vasárnapi munkaszünet 
mellett, a többi azonban ellene. A kereskedelmi osztály, különösen annak 
ítiszerkereskedö tagjai, kérték, hogy a kenyér, péksütemény, gyümölcs, 
tej és tejtermék kereskedések árusítási idejére ugyancsak a füszerkeres- 
kedések részére megszabott rendelkezések állapíttassanak meg. Ez ügy-
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ben egyébként a kereskedelemügyi minisztériumban megbeszélés is volt, 
amelynek résztvevői túlnyomó részben a kamara kereskedelmi osztályá
nak véleményével azonos álláspontra helyezkedtek.

Az előkészítő bizottság c bejelentés tudomásulvételét javasolja.

A bejelentés egyhungulugjudomásnl szolgál.

XIV. A csődtömeg kiárusítások ügye.
Referens: Landesberg.

A kamara kerületébe tartozó érdekképviseleteik szóvátették kama
ránk előtt, hogy a bíróságok által elrendelt csödtümcgkiárusitások sok 
helyütt, különösen, amikor ezek a kiárusítások valaminö idény előtt tör
ténnek, igen érzékenyen érintik a helyi piacot. Az érdekképviseletek kér
jék a kamara közbenjárását.

A kamara elnöksége kiküldöttje utján lépett érintkezésbe az illeté
kes kir. törvényszékek előadó bíróival és azokkal azt a megállapodást 
létesítette, hogy az ilyen kiárusítások foganatosítása előtt a bíróságok 
meg fogják keresni az illetékes érdekképviseleteket, hogy a tömeget — 
természetesen elfogadható áron, — vegyék át. Amennyiben a megkere
sett érdekképviseletek a tömeg átvételére nem hajlandók, úgy magától 
értetődően, a bíróságoknak a tömeg kiárusítását foganatositaniok kell.

Minderről a kamara kerületébe tartozó érdekképviseletek azzal ér- 
tesittetnek, hogy amennyiben csődtömegkiárusitási tervről tudomást sze
reznek, hogy a szükséges lépések megtétele céljából, ezt közöljék hala
déktalanul kamaránkkal.

Az előkészítő bizottság javasolja, hogy e bejelentés tudomásul vé
tessék.

A bejelentés egyhangúlag tudomásul szolgál.

XV. Pusztamérges és Mélykút községek kérelme uj 
vásárok engedélyezése iránt.

Referens:

országos

Pleskú.

Pusztamérges és Mélykút községek uj országos vásárok engedélye
zését kérik. A kamara az országos vásárok szaporítása, illetőleg újabb 
vásárok engedélyezése ügyében elvileg már állást foglalt és kimondatta, 
hogy miután az országos vásárok szaporítása nem áll a kereskedelem és 
ipar érdekében, azt feleslegesnek tartja. A kamara 1929. évben ezen állás
pontján is tulment és a már engedélyezett országos vásárok számának 
csökkentését kérte.

Az előkészítő bizottság foglalkozott nevezett községek kérésével és 
azt a javaslatot terjeszti a teljes ülés elé, hogy a kamara a már elfoglalt
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álláspontja alapján nevezett községek kérésének teljesítéséhez ne járul
jon hozzá. •

Kertész Ernő levelező tag teljesen osztja a kamara álláspontját és 
az előkészítő bizottság előterjesztését kéri elfogadni.

A teljes iilés az előkészítő bizottság javaslata értelmében határoz.*

XVI. Ösztöndíj ügyek.
Referens: Tonelli.

1. Alapul véve a beirt tanulók létszámát tizenhárom egyenként 10 
pengős ösztöndíjat szavaz meg a kamara a szegedi fin iparostanoncisko
lának, ötöt a szegedi női iparostanonciskolának, kettőt a szegedi keres
kedő tanonciskolának, ötöt a baiai tanonciskolának, hármat a szentesinek, 
hármat a gyulainak, négyet a hódmezővásárhelyinek, ötöt az orosházi
nak, ötöt a békéscsabainak, kettőt a békésinek, kettőt a battonyainak, hár
mat a szarvasinak, ötöt a makóinak, kettőt a csongrádinak, egyet-egyet 
a gyomainak és kiskuudorozsmainak. Az egyes tanonciskolák igazgatói 
értesittetnek. hogy az ösztöndíjak az év végeztével olyan tanulóknak lesz
nek kiadandók, akik jó magaviseletükkel, mesterségükben való előreha
ladásukkal és tanulmányi előmenetelükkel példaként állíthatók . tár
saik elé.

2. A beirt tanulók létszámát véve alapul hat egyenként 20 pengős
ösztöndíjat szavaz meg a kamara a szegedi állami fin felsőkereskedelmi 
iskolának, hatot a szegedi városi női felsőkereskedelmi iskolának, ötöt a 
bajai fiú felsőkereskedelmi iskolának, kettőt a bajai női felsőkereskedelmi 
iskolának, hármat a makói fiú felsőkereskedelmi iskolának, egvet a ma
kói női felsőkereskedelmi iskolának és nyolcat a békéscsabai felsőkeres
kedelmi iskolának. Ezek az ösztöndíjak az év végeztével kerülnek ki
adásra. .

3. Hat egyenként 32 pengős segélyt utalt ki a kamara a szegedi 
m. kir. állami felsőipariskola részére. Ezek a segélyek az intézet igaz
gatóságának javaslatához kénest az iskola jó előmeneteli! szegénysorsu 
növendékei között osztatnak ki.

4. Ugyanilyen alapon a kamara két egyenként 32 'pengős segélvt 
folyósít a szegedi állami faipari szakiskola számára, amely az igazgató
ság javaslatához képest kerül kiosztásra.

5. A püspöki tanoneotthon igazgatósága azzal a kérelemmel fordult 
a kamara elnökségéhez, hogv az újonnan épült és a modern iparosnevelés 
minden követelményeivel felszerelt intézet számára nyolc, esetleg tiz nö
vendék ellátási dijának felét a kamara állandó hozzájárulás gyanánt biz
tosítsa. A havi ellátási dij 30 pengő. Az elnökség az előkészítő bizottság 
véleményének meghallgatása alapján javasolja, hogy a kamara a nehéz 
pénzügyi viszonyokra való tekintettel, kerek összegben 700 pengő hozzá
járulást szavazzon meg az 1930/31. tanévre, amely összeg a tanonciskola
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tényleges megnyitása alkalmával lesz folyósítandó. Fedezetül az elnök
ség erre a megszűnt Szent József fiúnevelő intézet tanoneptthonára eddig 
fordított 400 pengőt és a makói tanoncinternátusnál felszabaduló 300 pen
gőt kívánja kijelölni.

6. Javasolja az elnökség, hogy a kamara Wimmer Fülöp tanulmányi 
ösztöndíj címen két egyenként 400 pengős pályázatot írjon ki, lehetőleg 
olyan felsőipariskolát, vagy kereskedelmi oktatási intézetet végzett ifjú 
iparosok, vagy kereskedők támogatására, akik szakmájukban való töké- 
Ictcsbbcdés céljából, valamely külföldi szakoktatási intézetet kívánnak 
látogatni, vagy pedig hasonló célból valamely külföldi üzletben vagy 
üzemben akarnak elhelyezkedni. A kérvények a vonatkozó okmányok kí
séretében a szegedi kamaránál junius hó 30. napjáig nyújtandók be.

A teljes iilés az előterjesztett javaslathoz hozzájárni és meg
bízza az elnökséget, hogy a megszavazott ösztöndíjak 
megfelelő módon való folyósítása iránt intézkedjék.

XVII. A kamara és a kamarai nyugdíjalap 1930. évi zárszámadásai.

Referens: Tonelli.

Az elnökség a számvizsgáló bizottság által megvizsgált, ellenőrzött 
és számszerűleg helyesnek talált zárszámadásokat a következőkben mu
tatja be: i
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Mérleg
1

1 Leltár ... ... ... ... ... ... ... .............. 141

5 Kamarai székház ... ... ... ... ... ... ... 1093

12 I ladikölcsön_ . . .  ... ... . . ... ........... „ 173

67 Szarvady Lajos alapítvány... ... ... ... ... 160

184 Szegedi Kér. és Iparbanknál szénszind. fszla 212 —

186 Szénbeszerző szindikátus alap értékpapír 471 —

221 Házvétel (Horthy Miklós uccai bérház) ... 144888 14

277 Pénztár számla...........  ... ........... . ... 5087 74

286 Pesti Magyar Kerbank. folyószla (átmeneti) 165 15

291 Postatakarékpénztárnál csekkszámla ........ 2090 30

152930 —

Szeged, 1930. 

A SZEGEDI KERESKEDELMI 

Wimmer Fiilöp s. k.,
elnök.

Megvizsgálta és 

Szeged, 1931. 

A SZÁMVIZSGÁLÓ

Bokor Adolf s. k. Winter
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számla.

68 Szarvady Lajos alap értékpapír .............. 160

185 Szénbeszerző szindikátus alap ... ... ... 471 —

276 Szénbeszerző szindikátus alap kamatai ... 212 —

287 Külföldi ösztöndíj számla (átmeneti)........ 165 15

289 Szegedi Kér. és Iparbank folyószámla ... • 2080 —

293 Elértéktelenedett liadikölcsön ellenszámla I 73

246 Kamarai vagyon

1929. december 3I-én ....... .......... 165448 43

1930. évi vagyoncsökkenés........... . 15449 91 149998 52

— 152930

december 31.

ÉS IPARKAMARA:

Tonelli Sándor dr. s. k.,
főtitkár.

rendbenlevőnek találta: 

április 1.

BIZOTTSÁG :

Géza s. k. Wagner Ferenc s. k.



223
226
240
245
248
249
250
251
255
264
268
271
278
280
281
282
285
290
292 _

•

Eredm ény

Ruhailletmény ... ... ... — ... — ... ... 224 _
Nyugdijhozzájárulás ... ... .............. . . 5330 —
Adók, illetékek, betegs. dijak ... ... ... ... 12390 29
Épülelfentartás és berend. pótlás.............. 2382 75
Családi póllék ... ... ... ........... . .. ... 2720 —
Nem végi. alkalmazottak fizetése és lakbére 14628 —
Nyomtatvány .............. ... ... .... ... ... 5053 15
Hivatali és irodai szükségletek ........  ... 4802 23
llletékbehajtás költs, és kamatok ............ 3991 36
Könyvek és lapok előfizetése... ... ... ... 4632 09
Postaköltség, telefon .............................. 3964 20
Rendkívüli irodai munkálatok ........  ........ 652 25
Kereskedelmi és ipari célok ................... 18682 85
Útiköltség és napidij ... ... ... ... ... 6334 08
Fizetések és lakpénzek... ... ... ... ... 53300 —
Reprezentációs kiadások ... ... ... 1000 —

Vegyesek .... ... ... ... ........... ........... . . 1060 17
Kegydij ... .............. .......................... 2400 —
Rendkívüli kiadások ........  — ... .... — 1425 —

144972 42
1

Szeged, 1930. 

A SZEGEDI KERESKEDELMI 

Wimnier Fiilöp s. k.,
elnök.

Megvizsgálta és 

Szeged, 1931. 

A SZÁMVIZSGÁLÓ

Bokor Adolf s. k. Winter
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számla.

252
265
270
284

Védjegylajstromozási dijak ...................
Igazolványkiállitási dijak ... ... ... ... . .
Mázbérjövedelem ... ... ... ..............
Kamarai illetékjövedelem ... ..............
Kamarai vagyon

vagyoncsökkenés 1930. évben ........

34
3864

15598
110024

15449

40
68
99
44

91

144972 42

december 31.

ÉS IPARKAMARA:

Tonelli Sándor dr. s. k.,
főtitkár.

rendbenlevőnek találta: 

április 1.

BIZOTTSÁG :
I

Géza s. k. W agner Ferenc s. k.
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1930. évi pénzkezelési
Té

te
ls

zá
m

 
r

T á r g y
1930. évi 

előirányzat
Tényleges
eredmény

Az előirányzattal 
szemben

kedvezőbb kedvezőtlenebb

P f P f P f P f

KIADÁSOK.
I. R e n d e s  k ia d á s o k .

1. Személyi járandóságok.
i Végleges személyzet illetményei 53300 — 53300 —
2 Nem véglegesített személyzet

illetm ényei.......................... 14678 — 14628 —
3 Rendkívüli irodai munkálatok . 600 — 652 25 52 25
4 Reprezentációs kiadások . . . 1000 — . 1000 —
5 Ruhailletmények...................... 1000 224 — 776
6 Családi p ó tle k o k ................... 2544 2720 — 176 —
7 Nyugdijhozzájárulás............... 5330 5330 —

Személyi járandóságok összesen j 78402 — 77854 25

2. Dologi kiadások.
1 Épületfentartás és berendezés

p ó tlá sa .................................. 3000 — 2382 75 617 25
2 Hivatali és irodai szükségletek 7000 _J 4802 23 2197 77
3 Postaköltség, telefon . . . . 4500 — 1 3964 20 535 80
4 Adók, illetékek, betegsegélyző

d i ja k ..................................... 12000 — 12390 29 390 29
5 Könyvek ésszaklapokelöfizetése 4400 1 4632 09 232 09
6 Nyomtatványok...................... 5500 — 5053 15 446 85
7 Útiköltségek és napidijak . . . 6000 — 6334 08 334 08
8 Kereskedelmi és ipari célok . . 20000 — 18682 85 1317 15
9 illetékbehajtás költségei és ka-

m a t o k .................................. 7000 — 3991 36 3008 (54
10 Vegyes kiadások ................... 2000 — 1008 17 991 83

Dologi kiadások összesen 71400 -1 63241 17
Rendes kiadások főösszege 149802 -1 141095 42

II. Rendkiviili kiadások.
1 Kegydij...................................... 2400 -- ' 2400 —
2 Rendkívüli segélyek............... — — 1425 — 1425 —

Rendkiviili kiadások összesen | 2400 - | 3825 —
Kiadások főösszege 152202 - j 144920 42

Szeged, 1930.
A SZEGEDI KERESKEDELMI

Wimmer Fülöp s. k.,
elnök.

Megvizsgálta és rendben- 
Szeged, 1931. 

A SZÁMVIZSGÁLÓ 
Bokor Adolf s. k. Wagner
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kimutatás.

T á r g y

BEVÉTELEK.
Rendes bevételek.

1920. december 31-i kezelési
felesleg..................................

llletékjövedelem......................
Házbérjövedelem...................
Védjegy és árumintalajstromozás 
Magánérdekből kiadott bizo

nyítványok . .......................
Bevételek főösszege

Mérleg.
Rendes kiadások főösszege . . 
Rendkívüli kiadások főösszege

Kiadások főösszege 
Hevételek főösszege 

1930. évi kezelési eredmény

1930. évi 
előirányzat

136000
16397

100

1000

153497

149802
2400

152202
153497

+  1295-

Tényleges
eredmény

20495
110024
15598

34

3864
150018

Az előirányzattal 
szemben

kedvezőbb
f

141095 42
3825

144920
150018
I- 5098

2864 68

kedvezőt lenebb

25975
798
65

56
11
60

december hó 31.
ÉS IPARKAMARA :

Tonelli Sándor dr. s. k.,
főtitkár.

levőnek találta 
április 10.
BIZOTTSÁG :
Ferenc s. k. Winter Géza s. k.



CM
CM

Mérleg számla.
5 Értékpapír számla. . . .............. 1511 96 4 Kamarai nyugdíjalap vagyon_

X

8372308
13 Angol-Magyar Banknál betét_ 21825 75 1 !? / 0^1 0 /
21 Szegedi Kér. és Iparbank fszámla 57703 30
4 Kamarai nyugdíjalap vagyon — :—"

szia vagyoncsökk. 1930. évben -208207
83723-08 8373308

1 1 T/ő m 01 1 J l üf f £7 /

Eredmény számla.
22 Nyugdíjellátás ... . . ... ... 14788 96 19

20 
23
4

Kamatok és szelvények ........
Kamara hozzájárulása..............
Tisztviselők hozzájárulása_ ...
Kamarai nyugdíjalap vagyon 
vagyoncsökkenés 1930. évben

5352 75 
5330 -  
1424 14

2682 07

oooot^'t 96 1478896
i i  i i

Szeged, 1930. december 31.
A SZEGEDI KERESKEDELMI ÉS IPARKAMARA:

Wimmer Fülöp s. k., Tonelli Sándor dr. s. k.,
elnök. főtitkár

Megvizsgálta és rendbenlevőnek találta:
Szeged, 1931. április 10.

A SZÁMVIZSGÁLÓ BIZOTTSÁG:
Bokor Adolf s. k. Winter Géza s. k. Wagner Ferenc s. k.
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A kamarai nyugdíjalap 1930. évi pénzkezelési kimutatása.

Bevételek.
1 1929. december 31-én pénzkészlet........ 82.21112
2 A kamara 1930. évi rendes hozzájárulása 5.330 —
3 A tisztviselők 1930. évi hozzájárulása ... 1.424-14
4 Kamatokból és szelvényekből .............. 5.352-75

Bevételek összesen 94.31801
Kiadások.

1 Nyugdíjellátás 1930. évben
Szabó Gyula nyug. titkár .............. 7.90704
Vékes Bertalan nyug. jegyző ........ 4.79632
Arany Irén nyug. Írnok........... . ... 2.085-60

Kiadások összesen 14.788-96
•

Mérleg.
Bevételek összesen ................  ... ... 94.31801
Kiadások összesen ........... .................. 14.78896

Pénzkészlet 1930. december 31-én 79.52905

Szeged, 1930. december 31.
A SZEGEDI KERESKEDELMI ÉS IPARKAMARA:

Wiinmer Fülöp s. k. Tonelli Sándor dr. s. k.
elnök. fötilká'.

Megvizsgálta és rendbenlevőnek találta :
Szeged, 1931. április 10.

A SZÁMVIZSGÁLÓ BIZOTTSÁG :
Bokor Adolf s. k. Winter Géza s. k. Wagner Ferenc s. k.

Minthogy a zárszámadások előzetesen az összes kamarai tagoknak 
nyomtatásban megküldettek, azok részletes ismertetése nem szükséges. 
Mindössze arra kell rámutatni, hogy az illetékjövedelem az előirányzat
hoz képest csaknem 26.000 pengő csökkenést tüntet fel és igy az 1929. 
évi december 31-én mutatkozott 20.495 pengő 95 fillér kezelési felesleg és 
az év folyamán követett legnagyobb takarékosság dacára a kezelési ered
mény csupán 5098 pengő 04 fillér többletet tüntet fel. Ezzel szemben azon 
ban a nyugdíjalap zárszámadása a tőkejövedelem és statutumszerü hozzá
járulások elégtelensége folytán 2682 pengő 08 fillér hiányt tüntet fel. Az 
elnökség azért javasolja, hogy az 5098 pengő 04 fillér kezelési többletből 
kereken 2700 pengő a nyugdíjalapba utaltassák át, az aggasztónak mii-
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tatkozó pénzügyi helyzet pedig az 10,32 évi költségelőirányzat összeállí
tása alkalmával különös gondoskodás tárgyát kell, hogy képezze. Ezen 
megjegyzések megtétele mellett, kéri az elnökség a zárszámadások ál
domásul vételét.

Pici: Jenő beltag a zárszámadásokhoz hozzászólva rámutat, hogy a 
kamara költségvetésének 66 százalékát teszik a személyi kiadásúik. Ke
vesli a kereskedelmi és ipari célok tétele alatt kiadott 18.682*85 pengőt. A 
nyugdíjalap elvesztette aktivitását és igy foglalkozni kellene vagy a já
randóságok csökkentésével, vagy a minisztériumot kellene felkérni, hogy 
jöjjön a kamara segítségére. Marosán Milán beltag sajnálatosnak jelzi, 
hogy éppen egy nagykapitalista akarja a nyugdíjasok járandóságát csök
kenteni. A takarékosság szükséges, de mert a inai helyzetben mást nem 
lehet tenni, kéri, hogy a teljes ülés a zárszámadást vegye tudomásul. 
Tonelli Sándor dr. főtitkár megjegyzi, hogy Pick Jenő beltagnak akkor 
volna igaza, ha a szegedi kamara egyedüli intézmény volna, amely nehéz 
helyzetbe került. Arról azonban a kamara nem tehet, hogy a múlt évben 
az előirányzatnál 26.000 pengővel kevesebb illeték folyt be. Hogy a ka
maránál a személyzeti kiadások 66 százalékra rúgnak, az természetes, 
hiszen az intézmény azért tartja a tisztviselőket, hogy a kereskedelem 
és ipar rendelkezésére álljanak. Azt mondani, hogy az ö fizetésük nem 
kereskedelmi és ipari cél, éppen olyan, mintha valaki azt panaszolná, 
hogy az egyetemnél a tanárok fizetése emészt fel mindent és semmi sem 
marad az oktatásügy szolgálatára. Viszont a nyugdíjasok járandóságát, 
amely szerzett jogokon, de részben kúriai ítéleten is alapul, lecsökkenteni 
nem lehet. Ezekkel a kérdésekkel a jövő évi költségvetés alkalmával kell 
foglalkozni.

A teljes iilés a zárszámadásokat tudomásul veszi és a kereske
delemügyi miniszterhez való felterjesztést elrendeli. -

Vértes Miksa alelnök abból az alkalomból, hogy ez a régi kamará
nak utolsó érdemleges ülése, köszönetét mond a kamarai tagoknak hasz
nos munkásságukért és azon reményének ad kifejezést, hogy az uj ka
mara kedvezőbb gazdasági viszonyok között eredményesebb munkássá
got fejthet ki a magyar ipar és kereskedelem érdekében. Iritz Nándor kül
tag (Makó) a kamarai tagok nevében az elnökségnek és a kamara összes




